
چاهی که 10 سال پیش کندند
محمد ایمانی، فعال رسانه ای در کانال تلگرامی 
خود نوشت: »وضعیت آمریکا تماشایی است. 
هــر دو نامزد ادعای پیــروزی دارند و درباره 
تقلب هشــدار می دهند. گزارش هــا از رأی 
آوردن  رأی  و  دادن  رأی  حتــی  و  دزدی 
مرده ها )در انتخابات کنگره( حکایت می کند! 
همزمان، خیابان ها شــاهد تجمعات و زد و 
خورد گسترده است... داستان جامعه به شدت قطبی شده آمریکا، روز سه شنبه به 
پایان نرسید، بلکه تازه اوج گرفت...عبرت آموز است. چاهی که 10 سال پیش برای 
ما کنده بودند، حالا خودشان در آن افتاده اند... بی آنکه پای تحریک صد ها شبکه 

ماهواره ای و سیاسی خارجی در میان باشد...«.

یک نقطه مثبت
برخــی هم هســتند کــه در اوج دوقطبی 
شــدن جامعه آمریکا و دعواهای سیاســی 
وغیرسیاسی، هنوز دوست دارند این کشور را 
سرزمین آرزوها بنامند و خوبی هایش را جار 
بزنند.عبدالله گنجی، فعال رسانه ای در واکنش 
به توییت صادق زیباکلام درباره نقش قانون 
در انتخابات آمریکا در توییتر نوشت: »اجرای 
قانون بدون حکومت معنا پیدا می کند؟ این قدر که در بین پلشتی های آمریکا دنبال 
نکته مثبت می گردید یک نقطه مثبت هم در ایران پیدا کنید. ترامپ دیروز می گوید 
کل سیستم آمریکا فاسد است، زیبا کلام می گوید نه قانون حاکم است. حاج قاسم با 

کدام قانون ترور شد؟ ترامپ با کدام قانون از برجام خارج شد؟«

مرا ببخش
بدون مقدمه بخشی از پست اینستاگرامی 
احسان علیخانی را بخوانید:  »امروز ٣٨ساله 
شدم؛ با سرعتي عجیب و غیرقابل باور... تا 
1٨سالگي فقط رؤیا مي بافتم و سوار بر اسب 
خیال، به هر جایي که مي خواســتم پرواز 
مي کردم. پس از آن مسیري را پیدا کردم... 
کار کــردم و کار... هر کاری که فکرش را 
بکنید؛ از چاي دادن ســر صحنه و بیل و کلنگ زدن در صحنه تا دستیاري... 
بابت روزهاي غلط اندیشی ام، روزهایی که با غرور طی کردم... روزهاي خیانت به 
خودم و جهانم، روزهاي پراشتباه... از خودم معذرت مي خواهم و چون گنجي 
براي ادامه مسیر نگاهش مي کنم اما حملش نمي کنم... خدایا ببخش و دستم 

را بگیر... خداي من معجزه برازنده شماست«.

برای روح خاشقچی مهم است
بــه نظــر می رســد چشــم برخــی از 
سیاســتمداران یا غیرسیاستمداران ما یا 
کشــورهای دیگر بدجوری بــه ینگه دنیا 
و دعواهــای انتخاباتی اش دوخته شــده 
است. حتی خدیجه چنگیز، نامزد جمال 
خاشــقچی مرحوم می گوید ایــن ماجرا 
برای روح شوهرش اهمیت دارد! او درباره 
انتخابات آمریکا در توییتر نوشته است: »نتیجه انتخابات آمریکا برای روح جمال 
مهم است... من منتظرم که برنده موضع عادلانه ای بگیرد وهمچنین خواستار 

تحقیقات منصفانه و شفاف از محمد بن سلمان شود... «.

 محمد تربت زاده بدون اینکه تعارف تیکه پاره کنیم باید 
بپذیریم ما به اینستاگرام دچار شــده ایم! اصلاً آن هایی که 
نخستین بار ایده ساخت اینستاگرام در ذهنشان کلید خورد 
هم همین هدف را داشــتند. آن ها می خواســتند با عرضه 
نرم افزاری که برخلاف سایر پیام رسان ها نظیر یاهومسنجر، 
فیس بوک و... از ابتدا برای تلفن همراه طراحی شده بود، ما را 
قانع کنند در قرن 21 رابطه انسان و تلفن همراه، قرار است 
تبدیل به مهم ترین رابطه انســانی شود! حالا که 10 سال از 
عرضه اولیه اینســتاگرام می گذرد، ما با نسل جدیدی طرف 
هســتیم که برخلاف ما، دنیای بدون اینســتاگرام را به یاد 
نمی آورند و »آنلاین« بودن را یکی از پدیده های پیش فرض 
زندگی مانند غذا خوردن می دانند، نه اقدامی که انسان آگاهانه 

آن  را انتخاب می کند!

یک هفتم جمعیت جهان#
اینســتاگرام در اکتبر 2010 در آمریکا برای گوشی های اپل 
راه اندازی شــد اما به دلیل اســتقبال کم کاربران آیفون دار، 
توفیق زیــادی پیدا نکرد تا اینکه در آوریل 2012 نســخه  
اندروید آن راه اندازی شد. این اپلیکیشن که در سال ورودش 
رکورد بیشترین دانلود را میان نرم افزارهای موبایلی از آن خود 
کرد، در همان سال 10 میلیون کاربر و تا ماه می 201۹ بیش 
از یــک میلیارد کاربر را جذب خودش کرد؛ یعنی چیزی در 
حدود یک هفتم جمعیت جهان! آن روزها در دبیرســتان ها 
ولوله راه افتاده بود و نخستین نسل نوجوانی که تک و توک 
تلفن همراه شخصی داشــتند، از نرم افزاری حرف می زدند 
که در آن فقط اجازه انتشــار عکس داشتید. عکس هایی که 
به لطف فیلترهای اینستاگرامی زیباتر جلوه می کردند. تب 
استفاده از اینستاگرام خیلی زود در نسل نوجوانِ آن روزها بالا 
گرفت اما هیچ کس فکرش را هم نمی کرد که یک دهه بعد، 
این نرم افزار جذاب تبدیل به یک پدیده فرهنگی، اقتصادی 
و گاه سیاسی شــود و تمام ابعاد زندگی انسان را دربرگیرد.

اینستاگرام حالا طرز نگاه ما به زندگی، غذایی که می خوریم، 
روابطمان با خانواده و دوســتان، چگونگــی رأی دادنمان در 
رویدادهای سیاسی، مقصد تعطیلات و اینکه پولمان را صرف 
چه چیزهایی می کنیم و خیلی چیزهای دیگر را تغییر داده 
است. شاید این حقیقت خیلی هایمان را آزار دهد اما ما دیگر 
شباهتی به نسل های گذشته نداریم و گونه ای جدید از انسان 
به شــمار می رویم که رابطه اش با تلفــن همراه عمیق تر از 

رابطه اش با همسر و خانواده اش است!

حلقه بازخورد  توجه  طلبانه#
»اینســتاگرام« در ابتدا یک شبکه اجتماعی بود مانند یاهو 
مسنجر و فیس بوک. کاربران در اوقات فراغتشان با تماشای 
تصاویر جورواجوری که دوستانشان به اشتراک می گذاشتند، 
لذت می بردند اما رفته رفته این تصور در ذهن برخی شکل 
گرفت که افزایش لایک مترادف اســت با افزایش محبوبیت 
در میان دوستان و آشنایان. با هربار لایک شدن تصاویرمان 
احساس خوشایندی بهمان دست می داد که وادارمان می کرد 

پست دیگری را آپلود و برای لایک خوردنش تلاش کنیم! 
تحلیلگران می گویند اولین بــار همین جا بود که ما خود را 
در حلقه  بازخوردِ توجه طلبانه ای گیــر انداختیم که در آن 

احساسات ما از مغزمان به تلفنمان و برعکس هدایت شد.به 
زبان خودمانی تر یعنی خیلی هایمان برده توجه دیگران شدیم. 
ما دیگر برای لذت بردن سفر نمی کردیم، بلکه می خواستیم به 
دیگران ثابت کنیم ما هم مسافرت رفتن بلدیم! ما حتی توی 
رستوران ها دنبال غذایی می گشتیم که لاکچری تزئین شده 

باشد تا جلوه بهتری در اینستاگرام داشته باشد.  

سلبریتی نماها وارد می شوند#
روزنامه گاردین در گزارش تولد 10 سالگی اینستاگرام روند 
تأثیرگذاری این شبکه اجتماعی بر زندگی انسان را بررسی 
کرده است. بر اساس این گزارش، موج اول عضویت افراد در 
اینســتاگرام در پی حضور چهره های شاخص در این شبکه 
اجتماعی آغاز شد. دقیقاً همان اتفاقی که پیش از این برای 
فیس بوک افتاده بود. اما در سال 2012 دو اتفاق کلیدی در 
اینستاگرام رخ داد که راه این شبکه اجتماعی را از دیگران جدا 
کرده و آن را تبدیل به تأثیرگذار ترین عنصر فضای مجازی در 
طول تاریخ کرد.اول آنکه فیس بوک اینستاگرام را خرید و دوم 
اینکه »سلبریتی نماها« عضو اینستاگرام شدند! فیس بوک 
بیش از یک میلیارد دلار بالای اینستاگرام پول داده بود و این 
یعنی آینده این شبکه اجتماعی قرار بود دقیقاً چیزی شبیه 
به امروز باشد:گردش اقتصادی چند میلیارد دلاری، فعالیت 
در تمام نقاط دنیا، جهت دهی به فرهنگ اقتصاد و سیاست 

کشورهای مختلف و.... .
اما ســلبریتی نماها چه کســانی بودند و عضویتشــان در 
اینستاگرام چه نتایجی در پی داشت؟ سلبریتی نماها کسانی 
بودند که با ترفندهــای نامتعارف و انجام کارهای غیرعادی 
نامشان را سر زبان ها می انداختند. این افراد اولین اشخاصی 
بودند که مشخصه فرهنگی امروزی اینستاگرام را باب کردند: 
نمایش نسخه پرزرق و برق و غیرواقعی از زندگی خودمان. و 
مهم تر از آن، ثابت کردند که همه ما »ســلبریتی« هستیم 
به شــرطی که بتوانیم چیزی را در اینستاگرام عرضه کنیم 
که مخاطب تشنه آن اســت. این افراد با فرمول جلوه گری 
در مقابل دوربین، انتشــار عکس های نیمــه برهنه، تبلیغ 
زندگی لاکچری و اجرای نمایشی غیرواقعی از سبک زندگی 

خودشان، تبدیل به یک سلبریتی جهانی شدند که حالا پس 
از گذشت یک دهه از تولد اینستاگرام، میلیون ها دلار از این 

شبکه اجتماعی درآمدزایی می کنند.

ظهور   اینفلوئنسرها#
اشتباه نکنید! تا اینجای کار هنوز پدیده »اینفلوئنسرینگ« 
یا همــان اثرگذاری پدیــد نیامده بود تا اینکــه موجی از 
ســلبریتی ها به دنبال کارداشــیان وارد اینستاگرام شدند. 
برندهــای بزرگ جهان ناگهان به این فکر افتادند که به این 
سلبریتی ها پول دهند تا به طور غیرمستقیم برایشان تبلیغ 
کنند. این سلبریتی ها بدون آنکه مردم بفهمند از برندهای 
معتبر پول می گرفتند و با کالاهای آن ها در اینستاگرام عکس 
می گذاشتند. نتایج نشان داد این تبلیغ غیرمستقیم، نام یک 
کالا را بــه طور ناخودآگاه در ذهن مخاطبان حک می کند و 
آن ها ناخواسته به سوی محصول مورد نظر هجوم می برند. در 
نتیجه آمار فروش این برندها تا چندبرابر بالا رفت. در اینجا برای 
نخستین بار پدیده »تأثیرگذاری« ایجاد شد و »اینفلوئنسر« ها 
یکــی پــس از دیگــری در اینســتاگرام قدعلــم کردند.

خالی کردن عقده های روحی#
حالا که 10 ســال از ظهور اینستاگرام می گذرد »گاردین« 
می گوید اینســتاگرام دیگر یک پســتانک برای بسیاری از 
بزرگسالان نیســت. این نرم افزار عامل اصلی ایجاد رابطه ای 
شبه عاشــقانه میان تلفن همراه و فرد اســت که به او اجازه 

نمی دهد حتی یک لحظه از تلفن همراهش دور شود.
حالا آدم ها توانایی کنار گذاشــتن تلفن همراه را از دســت 
داده اند. ســلفی های »یهویی« از بــی اهمیت ترین لحظات 
زندگی باب شده، بروز احساسات افراد به اینستاگرام خلاصه 
شده و بستری برای خالی کردن عقده های روحی و همچنین 
خودنمایی و ارضای حس توجه طلبی شــکل گرفته است. 
خلاصه اش آنکه اینســتاگرام آغاز فصل جدیدی از زندگی 
انســان بود که در آن »تلفن همراه« تبدیل به کلیدی ترین 
عنصر زندگی انسان شد. عنصری که گاهی از آب و غذا و هوا 

هم اهمیت بیشتری پیدا می کند!
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ورزشورزش
شهرخودرو با رحمتی هم خطرناک است؟

ورود استقلال به لیگ با »فکری« 
برای قهرمانی

دلیل چرخش از استقلال به سایپا

 مسلمان: نمی خواستم 
دل پرسپولیسی ها بشکند

 گفت وگو با سعیده سادات اکبری، نویسنده کتاب »عاشقانه ای برای 16 ساله ها« 

دخترها هم شهید می شوند...

سامان قدوس در آستانه بازی در لیگ انگلیس
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چه خبر؟

در روز توقف تراکتور و فولاددر روز توقف تراکتور و فولاد

پرسپولیس زور پیروزی نداشتپرسپولیس زور پیروزی نداشت

پروتئین های نابکار

قدس زندگی: این درســت که گاهی در شوخی هایمان به دیگران می گوییم 
»انگار آلزایمر گرفتی« اما واقعیت این است که وقتی خوب فکر می کنیم حتی 
نام این بیماری اگر پشتمان را نلرزاند، دست کم غمگینمان می کند. دانشمندان 
می گویند عامل اصلی از بین رفتن سلول های مغزی چندان مشخص نیست 
اما هنگام بروز آلزایمر، خوشــه هایی از یک پروتئین، اطراف سلول های مغزی 
رسوب می کنند و کم کم موجب از بین رفتن حافظه فرد می شوند. حالا اجازه 
بدهید دو خبر درباره آخرین یافته های مربوط به آلزایمر را در ادامه مرور کنیم. 
بــا این توضیح که اول خبر بــد و ناراحت کننده را می آوریم و بعد خبر خوب 
و امیدوارکننده را. این جوری شــاید امیــدواری خبر خوب، تلخی خبر اول را 

بشورد و ببرد.
خبر اول : رنگی ها را نخورید - خوراکی های صنعتی، فراوری شده و بسته بندی 
اطراف ما معمولاً خیلی خوش آب و رنگ و خوشــمزه اند. اما خوب اســت بدانید 
همه این خوش رنگی و خوشــمزگی برای بدن شما مفید نیست. استفاده زیاد از 
رنگ های خوراکی در مواد غذایی امروزی چیزی اســت که همیشــه مورد توجه 
محققان حوزه بهداشت و ســلامت بوده است. پژوهش های پزشکی پیش از این 
نشان داده اند  رنگ های خوراکی پس از ورود به بدن تجزیه می شوند و سمی بودن 
مواد تشکیل دهنده آن اغلب می تواند منجر به بروز سرطان، اختلال های رفتاری 
و آلرژی شــود. خب... این ها را که احتمالاً می دانستید. خبر تازه اما این است که 
یک پژوهش های جدید در کشورمان می گوید احتمال دارد این رنگ های خوراکی، 
عوامل ایجاد آلزایمر را تقویت کنند. یعنی اگر بپذیریم رســوب پروتئین ها عامل 
ایجاد آلزایمر است، مواد حاصل شده از تجزیه رنگ های خوراکی در بدن، به رسوب 
پروتئین ها سرعت و شدت می بخشند. برای همین پژوهشگران کشورمان توصیه 

کرده اند مصرف خوراکی های حاوی رنگ، محدود شده یا به صفر برسد.
خبر دوم : تجمع پروتئین ممنوع - پژوهشــگران سوئدی روش جدیدی 
را بــرای درمان آلزایمر ارائه داده اند که بــاور دارند تأثیر آن می تواند بیش از 
روش های دیگر باشــد. آن ها می گویند درمان های فعلی آلزایمر سعی دارند 
خوشه های بزرگ و مزاحم پروتئینی اطراف سلول های مغزی را از بین ببرند 
اما توانایی از بین بردن خوشــه های کوچک اما ســمی تر را ندارند. سوئدی ها 
روشی را در پیش گرفته اند که خوشه های پروتئین را پیش از اجتماع و تشکیل 
شدن یا رســوب کردن در اطراف سلول های مغزی نابود کنند.  آن ها عاملی 
به نام »سوماتواســتاتین« را به عنوان دارو وارد بدن می کنند تا همراه برخی 
پروتئین ها وارد ســلول های مغزی شده و نگذارد خوشه های پروتئینی تجمع 
کنند. حالا شما خاطرتان جمع نشود و به امید این کشف جدید، از فردا شروع 
به خوردن خوراکی هایی که با رنگ خوراکی ساخته شده اند نکنید و کماکان 
مراقب سلامتی تان باشید. این آزمایش فعلاً روی مغز موش های آزمایشگاهی 

موفقیت آمیز بوده اما دانشمندان امیدوارند در مورد انسان نیز جواب بدهد.

تعطیلی دوست نداشتنی!
قدس زندگی: این تعطیلی اجباری از جمله تعطیلی هایی است که حوصله 
همه مان را ســر برُده و موقعیت های زیادی را از ما ربوده اســت. دیگر محال 
است دا نش آموزی را پیدا کنید که از خبر ادامه تعطیلی مدارس به دلیل کرونا 
خوشحال شود. زمســتان هم که بیاید، هیچ دانش آموزی به امید بارش برف 
سنگین و تعطیلی روز بعد، به رختخواب نخواهد رفت. کرونا حتی همین شوق 
و امیدواری را از بچه هایمان گرفته است. بخشی از مقاله »چاوی کارکوسی« 
را به نقل از سایت »ترجمان« بخوانید تا بدانید کرونا دیگر چه چیزهایی را از 

دنیای انسان ها ربوده است.
 در ابتدا، همه گیری کرونا به بحران نگهداری از بچه ها تبدیل شــد. مدرسه را 
امروز تعطیل می کردند و فردا هم ممکن بود تعطیل باشد. چه کسی باید کارش 
را کنار می گذاشت تا از بچه ها مراقبت کند؟ چه کسی باید همه قرارهایش را 
لغو می کرد؟ بعد معلوم شد قرار نیست مدرسه ها باز شود، یک هفته، شاید هم 
دو هفته، بعد شد یک ماه و در نهایت تا پایان سال تحصیلی. چیزی نگذشت 

که فهمیدیم از سفرهای تابستانی هم خبری نیست. 
حالا تابستان به پایان رسیده و می بینیم بچه هایمان را از بسیاری چیزها محروم 
کرده ایم؛ چرا که همه گیری فقط بحران نگهداری از بچه نیست. از برخی جهات، 
تجربه، زندگی واقعی بچه های ما را شکل داده و چیزهای مهمی را از آن ها گرفته 
است. از دیدگاه بچه ها، پاندمی به معنای جدایی ناگهانی و جانفرسا از مدرسه 
بوده اســت. من مادر چهار بچه مدرســه ای هستم و همچنین پزشکی که در 
شهر نیویورک، در خط مقدم مقابله با ویروس کووید1۹ مبارزه می کنم. ماه های 
نخست شیوع کرونا نه فقط غیرعادی که واقعاً ترسناک بودند...اگر من مریض 
شوم چه باید کنیم؟ اگر من و همسرم هر دو مبتلا می شدیم چه؟ اگر لازم بود 
یکی از بچه ها بستری شود چه؟ اگر لازم بود من و همسرم هر دو بستری شویم 
چه؟ طرح ها یکی از یکی بدبینانه تر بود... روزهای بعد، کم کم فرزندانم کارها را 
پیش می بردند؛ بیکار مانده بودند؛ بخش بسیار زیادی از روز را تلویزیون تماشا 
می کردند و خیلی کم نور آفتاب را به خودشان می دیدند. اما موجب سرگرمی 
ما بودند؛ کمک حالمان بودند و در بیشــتر مواقع، با هم مهربان بودند... کرونا 
دنباله دار شد و با ادامه تعطیلی مدرسه ها، اوضاع خانه ما روزبه روز بدتر می شد... 
بچه ۹  ساله بلبل زبانم دیگر سر میز شام حرف نمی زد؛ خواب همه شان مختل 
شده بود. دیگر عادی بود که ساعت 2 بامداد بچه پنج ساله و 11 ساله ام از سر 
بی حوصلگی توی آشپزخانه برای خودشان بچرخند... شبکه های اجتماعی ام را 
که باز می کنم، پر است از پیام دوستان نگرانم درباره مشکلاتی که با تعطیلی 
و بیکاری فرزندانشــان دارند... تازه این ماجرای خانواده های خوشبخت است... 
شرایط بچه هایی که سطح خانواده هایشان لب مرزی است یا در این دوران از مرز 
هم پایین تر رفته به مراتب دشوارتر است... بدون مدرسه، بخش عمده پیشرفت، 
یادگیری و چانه زنی های زنگ تفریح از بین می رود... روز به روز تعداد بیشتری از 
ما درمی یابیم که شاید بناست برای مدت زیادی بدون مدرسه باشیم... تا امروز 
چیزهای زیادی را تسلیم کرونا کرده ایم، معلوم است دنیای بیرون فرزندانمان هم 
در آن میان بوده است و بخشی از سلامت روانشان و بیشتر لذت هایشان... حالا 

باید با این حقیقت کنار بیاییم تا زمانی که دوباره اوضاع بسامان شود.

اینستاگرام چگونه در 10 سال ما را برده توجه دیگران کرد؟

تولد یک ماده مخدر مجازی!
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سینا حســینی: دومین روز هفته نخست لیگ برتر 
امروز با برگزاری چهار بازی پیگیری خواهد شــد که در 
حساس ترین بازی امروز تیم فوتبال استقلال با مربیگری 
محمود فکری در خانه به مصاف تیم فوتبال تازه وارد مس 
رفسنجان خواهد رفت تا هواداران فوتبال شاهد رونمایی 

بزرگ از تیم محمود فکری باشند.

ورود گلادیاتورها#
هنوز مشــخص نیست محمود فکری قادر به استفاده از 
بازیکنان تازه واردش هست یا خیر اما نکته مهم اینجاست 
که فکری با به کار بردن این جمله که بازیکنان استقلال 
آماده مصاف با مس رفســنجان هستند نشان داد زیاد 
به باز بودن و بســته بودن پنجره توجهی ندارد بلکه می 
خواهــد انگیزه بازیکنانش را در بالاترین حد ممکن قرار 
دهد تا آنها به خودباوری کامل برســد. فکری با جملات 
انگیزشی قصد دارد بازیکنانش را ترغیب کند تا از همین 
بازی اول به دنبال کســب سه امتیاز کامل باشند برای 
همین به آنها صراحتا گفته است شما گلادیاتورهای من 

هستند و باید برای کسب پیروزی جان دهید!
با این تفاســیر بســیاری از هواداران اســتقلال منتظر 
نخســتین نمایش دلپذیر محمود فکری در استقلال 
هســتند تا پس از مدتها دور از مسابقات فوتبال شاهد 
یک جدال تماشــایی و امیدوارکننده باشند. البته در 
آن ســوی میدان هم تیم فوتبال مس رفسنجان می 
خواهد خودی نشــان دهد تا بــه عنوان یک تیم لیگ 
دسته اولی از آنها یاد نشود، بدون تردید نخستین بازی 
آنها در لیگ برتر آن هم برابر تیم فوتبال اســتقلال که 
در این فصل یکی از مدعیان به حســاب می آید انگیزه 
 بالایی را برای شــاگردان ربیعی به وجود آورده اســت!

اولین ترکیب فکری#
اما سوال بزرگ برای هواداران استقلال اینجاست که اگر 
پنجره نقل و انتقالاتی باز نشــود، محمود فکری از کدام 

اش بازیکنان برای حضور در ترکیب اولیه 
استفاده خواهد کرد، گفته می شود 
چنانچه پنجره باز نشــود،فکری از 
سید حسین حسینی برای ایستادن 

ن درون دروازه استفاده خواهد کرد و از  میا
ســیاوش یزدانی،محمد دانشگر، میلیچ، مسعود ریگی، 
عارف غلامی، وریا غفوری، آرش رضاوند، سینا خادم پور، 
فرشید باقری، فرشید اسماعیلی، زکریا مرادی، مهدی 

قائدی، شیخ دیاباته و ارسلان مطهری 10 بازیکن دیگر 
خود را انتخاب خواهد کرد تا در نخستین بازی تیمش را 

با این نفرات به میدان بفرستد.

محمود فکری:نمی توانیم از نفرات جدید #
استفاده کنیم

ســرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه تیمش کار 
سختی در بازی با مس رفسنجان در پیش دارد، گفت: اگر 
تا فردا محرومیت استقلال رفع شود می توانیم از بازیکنان 
جدید استفاده کنیم. فکری گفت: برای تیم استقلال هیچ 
مسابقه ای آسان نیست. همه تیم هایی که برابر استقلال 
بازی می کنند با انگیزه هســتند. همان انگیزه برای ما 
مشکل ساز می شــود. مس رفسنجان یکی از تیم هایی 
بوده که با اقتدار به لیگ برتر صعود کرده است و حقش 
هم صعود بوده اســت. شناخت خوبی از این تیم دارم و 
بازیکنان توانمندی دارند. این طور نیست که بگوییم قرعه 

خوبی برای استقلال رقم خورده است.
وی افــزود: بایــد با تمام تــلاش وارد بازی شــویم و با 

جنگندگی بازیکنان بتوانیم سه امتیاز مسابقه را بگیریم.

دستپخت رحمتی#
دیدار شــهر خودرو با مربیگری ســید مهدی رحمتی 
برابر ماشــین سازی تبریز، هم از دیدارهای جالب توجه 
روز دوم مسابقات هفته نخســت لیگ برتر خواهد بود، 
شهرخودرویی که فصل گذشته رکورد تغییر سرمربی را 
جا به جا کردند حالا فصل جدید را با ســرمربی جوان و 
البته بدون مدرک مربیگری خود آغاز خواهند کرد. آنها 
در شــرایطی به مصاف ماشین سازی تبریز می روند که 
بسیاری از اهالی فوتبال منتظرند نخستین دست پخت 
مربیگری مهدی رحمتی را تماشــا کنند. مشــهدی ها 
امیدوارند با کادر تمام استقلال خود بتواند روزهای خوبی 
را تجربه کنند هر چند که منتقدان بر این باورند شــهر 
خودرو نسبت به سال گذشته ضعیف تر شده و خریدهای 
جدید چندان چنگی به دل نمی زند اما باید دید در بازی 
امروز آنها چه نتیجه ای رقم خواهد خورد و سبک بازی 

شاگردان مهدی رحمتی به چه شکلی است.

رحمتی: شناختی از ماشین سازی نداریم#
ســیدمهدی رحمتی سرمربی شــهرخودرو در نشست 
خبری این تیم پیش از دیدار با ماشین سازی درخصوص 
وضعیت بازیکنانش گفت: 10 روز پیش بود که ۵ بازیکن 
ما تست کرونای آن ها مثبت شــد. علی نعمتی و امید 
منصوری تستشان منفی شــد  و با ما تمرین کردند اما 

هنوز ۴ بازیکن خود را در اختیار نداریم. 
رحمتی درباره نقل و انتقــالات این تیم توضیح داد: 
۶بازیکــن لیگ برتری جذب کرده ایم که همه شــان 
با نظر مســتقیم من به خدمت گرفته شــده اند. یک 
سهمیه را از همان روز اول اختصاص دادیم به جذب 
یک مدافع اما نتوانســتیم آن را جذب کنیم و لیگ را 
با مدافعان فعلی آغاز می کنیم و در ادامه یک دفاع به 

ما اضافه می شود.
وی درباره شناختش از ماشین ســازی عنوان کرد: تیم 
ماشین ســازی شــاکله اش را تغییر داده است و ۳ هفته 
اول لیگ به شــناخت و ارزیابی تیم ها از یکدیگر سپری 
می شود. می توان حدس زد که هر تیمی به چه شیوه ای 
بازی می کند. شــناخت آن چنانی از حریف نداریم و به 
بازیکنان گفتیم لیگ را با اتکا به قدرت تیمی شهرخودرو 
که در سال های قبل هم آن را نشان داده، شروع می کنیم. 
دنبال کسب ۳ امتیاز هستیم و امیدوارم با لطف خدا به 

این مهم دست پیدا کنیم.

نصف جهان علیه ژنرال#
امــا دیگر دیدار حســاس امروز گل گهر ســیرجان با 
مربیگری امیر قلعه نویی به مصاف سپاهان اصفهانی 
می رود که قرار است با محرم نویدکیا فصل جدید 
را آغاز کند، دوئل محرم نویدکیا و امیر قلعه نویی 
در نخســتین بازی فصل جدید آن هم در کرمان 
می تواند اتفاقات بســیار زیادی را به همراه 
داشته باشد، به ویژه اینکه امیر قلعه نویی 
با شــرایط خوبی از اصفهان جدا نشــد، 
از ایــن رو این بازی مــی تواند یکی از 
دیدارهای مهم هفته نخست لیگ بیستم 

به شمار آید.
آخرین بازی این هفته هم میان دو تیم صنعت نفت 
آبادان و پیکان برگزار خواهد شــد که هر دو تیم 
با سرمربی جدید وارد مسابقات شدند و امیدوارند 
بتوانند در فصل جدید نتایج قابل قبولی را به دست 

آورند.

شهرخودرو با رحمتی هم خطرناک است؟

ورود استقلال به لیگ با »فکری« برای قهرمانی

استقلال و پرداخت قسط اول رضایت نامه نادری !
ورزش:در حالی که مسئولان استقلال در مصاحبه ها و پیام های اینستاگرامی خود 
عنوان کرده بودند مبلغ رضایت نامه محمد نادری از ســوی این بازیکن به باشگاه 
کورتریک پرداخت می شــود، اما حالا این باشگاه خبر از پرداخت این مبلغ به تیم 
بلژیکی داد. مهدی عبدیان، عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال پس از عقد قرارداد 
با محمد نادری، مدافع چپ فصل گذشته پرسپولیس اعلام کرد این بازیکن متعهد 
شده در دو قسط ۵0 هزار یورویی مبلغ رضایت نامه خود را به کورتریک می دهد که 

اکنون این کار توسط باشگاه استقلال انجام شده است.

درخشش ستاره مشهدی و پیروزی بنفیکا
ورزش:حســین طیبی در چهارمین مسابقه رســمی خود با پیراهن بنفیکا در لیگ برتر 
فوتسال پرتغال مثل دیدارهای قبل موثر ظاهر شد و توانست در جریان برتری ۲ بر صفر 
تیمش مقابل بورینهوشا یک گل بزند. تیم فوتسال بنفیکا پرتغال در چارچوب رقابت های 
هفته ششم لیگ برتر پرتغال به مصاف تیم رده دوازدهمی بورینهوشا رفت و در نهایت موفق 
به کســب پیروزی ۲ بر صفر شــد تا به ششمین برد متوالی خود در این فصل دست پیدا 
کند.یاران حسین طیبی با برتری مقابل بورینهوشا در امتیاز 1۸ با اسپورتینگ لیسبون برابر 
شدند، اما به دلیل تفاضل گل کمتر در جایگاه دوم جدول لیگ برتر فوتسال پرتغال ایستادند.

تیاگو بازی با منچسترسیتی را از دست داد
ورزش: تیاگو آلکانتارا که به دلیل مصدومیت از ناحیه زانو، پنج بازی اخیر لیورپول 
را از دست داده بود، در بازی آینده سرخپوشان مرسی ساید مقابل منچسترسیتی در 

هفته هشتم لیگ برتر انگلیس نیز غایب خواهد بود.
یورگن کلوپ، ســرمربی آلمانی لیورپول با اشاره به اینکه هافبک اسپانیایی اش در 
بازی های ماه جاری )نوامبر( نمی تواند تیم ملی اسپانیا را همراهی کند، در آستانه 
بازی با منچسترسیتی  گفت: تیاگو دچار مصدومیتی شده که نیاز به جراحی ندارد، 

اما برای بهبودی کامل نیاز به زمان دارد.

اتوئو: فاتی باید از مسی خیلی چیزها یاد بگیرد
ورزش: مهاجم پیشــین تیم های بارســلونا و رئال مادرید به تمجید از مهاجم جوان 
آبی واناری پوشان کاتالونیا پرداخت. ساموئل اتوئو می گوید: »فاتی همه فاکتورهای لازم 
برای تبدیل شدن به یکی از بهترین فوتبالیست های جهان را دارد. فاتی باید لیونل مسی 
را دنبال کند و از او یاد بگیرد. او بازیکنی سرعتی است و از هیچ چیزی نمی ترسد. او هنوز 
خیلی جوان است و البته ذات گلزنی دارد. فاتی باید خیلی بیشتر در بارسلونا بازی کند. 
من زمانی که 17 ساله بودم در رئال مادرید بازی کردم. در آن زمان خیلی با فرناندو هیرو 

و رائول صحبت می کردم. فاتی هم باید از مسی خیلی چیزها یاد بگیرد.«

امیــن غلام نژاد: رقابت های لیگ برتر بیســتم با توقف 
فینالیســت آســیا، تراکتور، ذوب آهن و فولاد و پیروزی 
نســاجی آغاز شــد. در تهران و در اســتادیوم دستگردی 
پرســپولیس هرچه زد به در بســته خــورد. اکبر منادی، 
دروازه بان سایپا در این دیدار یک تنه مانع شکست تیمش 
شد و بهترین بازیکن زمین بود. در این بازی مشخص شد که 
دست گل محمدی برای تعویض بازیکنان بسته است و او 
مجبور است از بازیکنان در پست های غیر تخصصی استفاده 
کند. خط حمله سرخ ها بدون آل کثیر و با عبدی و رمضانی 
برندگی لازم را نداشت.ضمن اینکه اخراج کامیابی نیا در 10 
دقیقه آخر بازی بر مشکلات یحیی افزود ولی سایپایی ها آن 

تیمی نبودند که بتوانند گزندی به دروازه لک وارد کنند.

رضایت یحیی#
همین هم بود که یحیی از تیمش راضی بود و بعد از پایان 
بازی گفت: نسبت به شرایطی که داشتیم بازی خوبی انجام 
دادیم. در بازی های سخت که حریف با انگیزه است باید از 
موقعیت ها استفاده کنیم. نتوانستیم این کار را کنیم و بازی 
مساوی شد.وی درباره جدایی بازیکنان زیاد از پرسپولیس 
و جذب نفرات جدید تأکید کرد: شرایط یک مقدار سخت 
است. به مرور زمان بازیکنان زیادی را از دست دادیم. نفراتی 
که گرفتیم در شــرایطی بود که جایگزین کردیم.سرمربی 
پرسپولیس یادآور شد: هرکسی از پرسپولیس کنار رفت و 
جدا شد، جای او بازیکن گرفتیم. اخیراً هم دو بازیکن جدا 
شدند و چون سهمیه لیگ برتری پر شده است باید دنبال 
بازیکنی بگردیم که در حد پرسپولیس باشد. در حال جست 

وجو هستیم و تلاش می کنیم جایگزین کنیم.
ابراهیم صادقی،سرمربی ســایپا در نشست خبری بعد از 
بازی گفت: با تیمی بازی داشتیم که چهار بار قهرمان ایران 

شده است. دو سه موقعیت به پرسپولیس دادیم ولی ما هم 
فرصت های خوبی داشتیم و می توانستیم گلزنی کنم. از همه 
راضی هستم ولی جا دارد بهتر باشیم. چند بازیکن کیفیت 

تمریناتشان را نداشتند.

جشنواره گل در نصف جهان#
هرچقدر بازی تهران بــدون گل بود در اصفهان و در نبرد 
ذوب آهن و فولاد گل رویید و بازی با نتیجه ۲ بر ۲ به پایان 
رسید. تیم رحمان رضایی پیروزی را در ثانیه های پایانی از 
دست داد و نکونام موفق شد دست پر از اصفهان برگردد. در 
این بازی که در ورزشگاه فولادشهر اصفهان برگزار شد، ابتدا 
تیم فولاد توسط موسی کولی بالی در نیمه نخست به برتری 
رسید. در نیمه دوم ذوب آهن موفق شد توسط بیدوف دو 
گل به ثمر برساند و از فولاد پیش بیفتد. در حالی که بازی 
به وقت های اضافه کشیده شــده بود، داور مسابقه به نفع 
فولاد پنالتی اعلام کرد و ساسان انصاری در هفتمین دقیقه 

از وقت های تلف شده کار را به تساوی کشاند.

زنگ خطر برای اراکی ها#
نساجی بدون فکری و با تمام مشکلاتش توفانی آغاز کرد 
و در اراک تیم تازه صعود کرده به لیگ برتر را با ســه گل 
نقره داغ کــرد. این نتیجه در همین هفته اول زنگ خطر 
را بــرای اراکی ها و خطیبی به صدا درآورد که اینجا لیگ 
دسته اول نیست و اگر به خود نیایند خیلی زود فانوس به 

دست می شوند.
تراکتور هم در خانه مقابل نفت مسجد سلیمان فقط یک 
امتیاز بدست آورد و با تساوی صفر- صفر نشان داد که هنوز 
با منصوریان به شرایط آرمانی اش فاصله دارد و باید منتظر 

تدابیر او در هفته های بعد باشیم.

ورزش: سامان قدوس بازیکن تیم ملی فوتبال ایران یکی 
از پر چالش ترین ســال های دوران فوتبالی خود را پشت 
سر گذاشــت. او بعد از انتقال به تیم آمیان فرانسه و در 
پی شکایت باشگاه اوئسکا اسپانیا، از سوی فیفا چهار ماه 
محروم و به مبلغ ۴ میلیون یورو جریمه شد. قدوس در تیم 
آمیان علاوه بر محرومیت، مصدومیت هایی هم داشت و در 
مجموع سال موفقی در لیگ فرانسه پشت سر نگذاشت. در 
نهایت این بازیکن ایرانی تصمیم گرفت بعد از سقوط آمیان 

به لیگ دو فرانسه، به تیم برنتفورد انگلیس برود.
قدوس در تازه ترین مصاحبه خود درباره تجربیات سختی 
که در یک سال گذشــته آن را پشت سر گذاشته است، 
گفت: البته که این اتفاقات و خاطرات هنوز با من است و 
حتی خوابیدن در شب را برایم کمی سخت می کند. فقط 

می توانی با این خاطرات زندگی کنی.

در انتظار رای#
قدوس بعد از محرومیت و جریمه از سوی فیفا، به دادگاه 
عالی ورزش شکایت کرد و حتی در جلسه ای آنلاین هم 

حضور داشت اما هنوز رای نهایی صادر نشده است. 
وی در ایــن خصوص گفت: به دلیــل کرونا، آنها 
تصمیم گیری درباره پرونده مرا یک ماه به تعویق 

انداختند.

نوشتن کتاب#
ملی پوش فوتبال ایران که در تیم اوسترشوندس 

ســوئد هم بازی کرده و دوران خوبی در 
این تیم داشــته است، در پاسخ به این 
سوال که چگونه با این تجربیات کنار 
می آید؟ تصریح کرد: سعی می کنم 
درباره آن صحبت کنم و مشــورت 
و توصیه دوســتان و خانواده ام را 
بگیرم. اما هیچ چیز به ســرعت 

کمک نمی کند.
قدوس با اشــاره بــه ماجرای 
محرومیت و جریمه شدنش 
گفت: این بدان معنا نیست 
کــه بگویم مــن مقصر 
می گوید  برادرم  هستم. 

وقتی همه چیز تمام 
شد باید درباره تمام 
یک  اتفاقات  ایــن 

کتاب بنویسم.

مشکل جسمانی#
از  دیگــری  بخــش  در  وی 

گفت وگوی خود با ســایت »aftonbladet« ســوئد، به 
مشکل جسمانی اش هم اشاره کرد و افزود: در بهار ۲01۹ 
یک روز بعد از انجام تمرینات، درد ناخوشایندی در شکمم 
احســاس کردم. من معمولاً به خاطر تمرین به این درد 
دچار نمی شوم. از آنجایی که نمی توانستم خوب راه بروم، 
احساس کردم شاید دچار کشیدگی شده ام. پزشک تیم 
شکم مرا فشار داد و در نهایت به بیمارستان رفتیم.قدوس 
ادامه داد: دکتر مشکوک به آپاندیس بود اما بعد از انجام 
آزمایش خون به خانه برگشتم. فکر می کردم می توانم دو 
روز بعد برای تیم بازی کنم اما درد واقعی شروع شد. حتی 
نمی توانستم بایستم و یا دراز بکشم. نمی دانستم باید چه 
کار کنم. نیمه شب با پزشک تماس گرفتم و او گفت که 
ماجرا جدی است. وقتی به بیمارستان رفتیم مجبور شدم 

فوری آپاندیسم را جراحی کنم.

جهنم ناب#
این بازیکن ایرانی تیم برنتفورد در خصوص اینکه آیا در 
میان این اتفاقات ناگوار چیز مثبتی وجود داشته که از آن 
استفاده کند؟ گفت: من به این اتفاقات مثل یک 
جهنم ناب نگاه می کنم. برای هیچ کس چنین 
چیزهایی را آرزو نمی کنم؛ حتی برای بدترین 
دشمنم. شاید از نظر ذهنی قوی شده ام. من 

سخت تر از همیشه آموزش دیده ام.

ارتباط با پاتر#
قــدوس دربــاره اینکــه بعد از 
محرومیت، مصدومیت و کرونا 
حالا بایــد اتفاقات مثبتی 
برایــش رخ بدهد، تاکید 
کرد: بله. ممکن است در 
مسابقه بعدی تیمم پنج 
گل بزنم؟ فقط منتظر 
مــی مانم کــه اتفاق 

بیافتد. )باخنده(
که  ایرانی  بازیکن  این 
اوسترشوندس  تیم  در 
پاتر«  »گراهام  شاگرد 
تیم  فعلــی  ســرمربی 
برایتــون انگلیس )تیمی 
که علیرضــا جهانبخش را 
در اختیار دارد( بوده است، 
به ارتباطش با این مربی هم 
اشــاره کرد و گفت: وقتی به تیم 
برنتفورد آمدم پاتر به من تبریک 

گفت.

در روز توقف تراکتور و فولاد

پرسپولیس زور پیروزی نداشت
سامان قدوس در آستانه بازی در لیگ انگلیس

تجربه من مثل یک جهنم ناب است

گفت وگوی کوتاه

تارتار: به کار کردن در شرایط سخت عادت دارم
ورزش:مهدی تارتار سرمربی جدید پیکان در مراسم معارفه خودش که در 
این باشــگاه برگزار شد، صحبت هایی را انجام داد که مشروح آن را در ادامه 

می خوانید:

کار کردن در شرایط سخت#
ما به شرایط سخت عادت داریم ولی خداراشکر این مجموعه ساختار بسیار 
قوی در اختیار دارد. مدیریتی در این تیم حاکم اســت که از جنس فوتبال 
هستند و ما را درک می کند. مشکلی وجود ندارد باید زحمت بکشیم تا در 

پایان نتیجه کار مان را ببینیم.
ما در سال های گذشته برای نتایجی که به دست آوردیم خیلی هزینه نکردیم. 
سعی کردیم تیم خوبی را روانه مسابقات کنیم، هرچند در اینجا مقداری دیر 
شده و باید تا زمانی که نقل و انتقالات باز هست نفراتی را جذب کنیم. هنوز 
خلا ءهایی وجود دارد که باید پر شوند و انشالله تیم خوبی را روانه مسابقات 

کنیم .

جدا شده ها #
آرزوی موفقیت داریم برای بازیکنانی که از پیکان جدا شــده اند. پیکان تیم 

بزرگی است و امکانات خوبی دارد انشاله بتوانیم به هدف مان برسیم.

گفته بودم از بی امکاناتی خسته ام#
من گفته بودم از بی امکاناتی و آوارگی خســته شده  بودم. خداراشکر پیکان 
شــرایط خوبی دارد و برای مدعی شدن هم نیاز به زمان داریم و باید پله به 

پله رو به بالا حرکت کنیم.

مدعی شدن پیکان #
فکر می کنم شــرایط برای مدعی شدن پیکان هم امسال و هم در سال های 
آینده فراهم باشد. با کمک دوستان در کمیته فنی و هیئت مدیره انشاءالله 

بتوانیم به اهداف مان برسیم.

ورزش: هافبک سابق پرسپولیس انتخاب سایپا را یک 
چالش ویژه برای خودش دانســت که می تواند در آن با 

آرامش فوتبالش را دنبال کند.
مسلمان درباره حضور در سایپا گفت: بعد از صحبت های 
مثبتی که با آقای صادقــی و همچنین برخی دیگر از 
اعضای سایپا داشــتم به این نتیجه رسیدیم که اینجا 
می توانم شــرایط خوبی را دنبال کنم و در سایه آرامش 

این تیم تنها فوتبالم را دنبال کنم.
وی ادامه داد: ســایپا تیم باسابقه ای در فوتبال ماست و 
همانطور که گفتم بیشتر آرامش این تیم موردتوجه ام 
بود. می خواهم در این فصل بدون هجمه و فشار زیادی 
کار را دنبال کنم. اینجا جا دارد همچنین از مدیران سایپا 
و خصوصا آقای رحیمی تشــکر کنم و امیدوارم بتوانم 
پاســخ مثبتی به این اعتماد بدهم و در فصل پیش رو 
عملکرد خوبی داشته باشــم. مسلمان درباره شایعاتی 
که درباره پیشنهاد تیم های مطرح و خصوصا استقلال 
و پرسپولیس وجود داشت گفت: از تیمی اسم نمی برم. 
اما از تمام تیم هایی که لطف داشتند و پیشنهاد دادند 
تشکر می کنم و در نهایت با سنجش تمامی جوانب سایپا 
را تیمی دیدم که می توانم در فصل آینده فارغ از حواشی 
و مسائل دیگر به فوتبال فکر کنم و کارم را دنبال کنم. 
از هواداران پرسپولیس هم که مثل همیشه به من لطف 
داشتند تشکر می کنم و خوشحالم که تصمیمی نگرفتم 
تا دل آنها را بشکنم. وی درباره بازی بین دو تیم سایپا 
و پرسپولیس نیز گفت: متاسفانه کارت بازی و کارهای 

اداری همراهی ام فراهم نشد و نمی توانستم در این بازی 
ســایپا را همراهی کنم. با این حال به استادیوم رفتم. 
امیدوارم در ادامه فصل بتوانم شــرایط خوبی در سایپا 
دنبال کنم و همانطور که گفتم رضایت آقای صادقی و 

همچنین مجموعه سایپا را برآورده کنم.

چرخش از آبی به نارنجی#
روزی که فکری در تلویزیون در مورد محسن مسلمان 
صحبت کرد از طرف باشگاه استقلال هیچ صحبتی با 
این بازیکن نشده بود اما وقتی فکری آ ن واکنش را نشان 
داد از باشگاه به او گفتند سهمیه لیگ برتری ما پر شده 
و امکان جذب محسن مسلمان را نداریم.البته فکری هم 
اصرار چندانی روی جذب مسلمان نداشت به خصوص 

که خبردار شد نظر بازیکنان استقلال هم روی جذب او 
مثبت نیست.

مسلمان که حالا می گوید نمی خواستم تصمیمی بگیرم 
که پرسپولیسی ها ناراحت شوند،در این مدت با سایپا و 
شــهر خودرو مذاکراتی را انجام داد و سرانجام تصمیم 
گرفت در تهران و تیم سایپا به فوتبال خود ادامه بدهد.
تیمی که ســرمربی اش ابراهیم صادقی می گوید:»ما 
جوان ترین تیم لیگ برتر فوتبال ایران هستیم و تجربه 
مسلمان به کمکمان می آ ید.« محسن مسلمان در حالی 
راهی سایپا شــد که محمود فکری  نام او را به باشگاه 
اســتقلال نداده بود اما همان جمله ای که گفت روی 
جذب محسن مسلمان فکر می کنیم،باعث شد تا نام این 

بازیکن دوباره بر سر زبان ها بیافتد.

مصاحبه »پوچتینو«  در میان شایعات سرمربیگری منچستریونایتد

منتظر فرصت مناسبم!
مائوریسیو  ســلطان پور:  امیرمحمد 
پوچتینو به مدت ۵ ســال و نیم سرمربی 
تاتنهام بود و در این مدت آن ها را به فینال 
لیگ قهرمانــان اروپا، فینــال جام حذفی، 
فینال جــام اتحادیه و چهار بــار قرارگیری 
در مکان چهار تیــم برتر لیگ برتر انگلیس 
رســاند. اما او در نوامبر ۲01۹ توسط اسپرز 
اخراج شــد و از آن زمان به دنبال موقعیت 
اســت تا بتواند دوباره بــه دنیای مربیگری 
باز گــردد. ایــن روزها نتایج بــی ثبات 
کارشناسان  از  بسیاری  منچستریونایتد، 
را بر این داشــته تا او را به عنوان اصلی 
ترین گزینه جانشینی اوله گنار سولسشر 
لقب دهند. در زیر مصاحبه اخیر این مرد 

آرژانتینی را با هم مرور می کنیم:

برتر س لیگ  تو در  بعدی  آیا مربیگری 
انگلیس خواهد بود؟

حقیقتا نمی دانم و نمی خواهم در را به روی 
هیچ باشــگاهی در هیچ کجای اروپا ببندم. 
خورخه گریفا یکی از مربیان تاثیرگذار من در 
دوران جوانی همیشه به من می گفت که این 
فوتبال است که مسیرش را به تو دیکته می کند، 
بر همین اساس من هم منتظر پروژه ای مناسب و 

راه درستی هستم تا در آن قدم بگذارم.

آیا شــوق و اشــتیاق برای بازگشت به س
مربیگری بر روی صبر تو تاثیری نمی گذارد؟

مسلما انرژی من در اوج خودش قرار دارد و عاشق 
این هســتم که به فوتبال برگــردم اما به صورت 
همزمان این را نیز می دانم که بهتر است صبر کنم. 
شما باید برای رســیدن به پروژه ای مناسب صبر 
کنید و این فوتبال اســت که در نهایت مسیرش را 
مشخص خواهد کرد و در آن زمان باید آماده باشید 

که این مسیر را قبول می کنید یا نه!

مسلما فوتبال در این مدت کرونا متفاوت س
نسبت به گذشته دنبال می شود؛ این تفاوت 

برای تو چقدر بوده است؟
بدون تماشاگران ما فقط فوتبال را به خاطر عشق 
قلبی خود به این رشته دنبال می کنیم؛ و دوست 
داریم بــه خودمان دروغ بگوییم. اما برای بازیکنان 
بازی کردن ســخت است و برای کادر فنی نیز کار 
کردن ســخت شده اســت. برای مدیران و مالکان 
باشــگاه ها نیز این زنده نگه داشــتن مســابقات 
و محافظت از کســانی که برایشــان کار می کنند 
سخت شــده اما می دانند بسیاری هستند که در 
کنار فوتبال فقــط می توانند زندگی کنند. اما من 
فکر نمی کنم یک سال اســت که از فوتبال دورم 
چون هفت یا هشت ماه آن بدون تماشاگران بوده و 
این اسمش فوتبال نیست. ما همان ورزش قبلی را 

نگاه می کنیم اما شور و هیجان رفته است.

اکنون بعد از گذشــت مدت طولانی بهتر س
می توانی در خصوص اخراج شدنت از تاتنهام 

نظر بدهی؟
بله راحت می توانم بگویم که از این اتفاق ناراحت 
و متاســفم. این باشگاهی است که بعد از پنج سال 
و نیم رابطه بســیار خوبی با طرفداران، مسئولان و 
بازیکنان داشــتم. اما از طرف دیگر درک می کنم 
که فوتبال شرایط خاص خود را دارد پس اعتراضی 
نــدارم و درک می کنم اگر دنیل لوی نیاز به تغییر 
را در باشــگاهش حس کرده است. هنوز این تیم 
را حمایــت می کنم چون هنوز رابطه خوبی با این 

باشگاه دارم.

نظرت در مورد سرمربی جانشین تو یعنی س
ژوزه مورینیو چیست؟

ژوزه دوست خوب من است و همیشه با من خوش 
رفتار بوده اســت. به خاطر دارم زمانی که در رئال 
مادریــد بود من را برای یک بــازی لیگ قهرمانان 
تیمــش مقابل آژاکس به ســانتیاگو برنابئو دعوت 
کــرد و پیش از آغاز بــازی در رختکن آنقدر گرم 
صحبت بودیم که مســئول مســابقات به او اخطار 
داد که مسابقه در آســتانه شروع شدن است! من 
تاتنهام را دوســت دارم و ژوزه را خوب می شناسم 

که مــی خواهد بهترین نتیجه بــرای تاتنهام رقم 
بخورد. اما حسرت می خورم که در زمان حضورم با 
همه اتفاقات خوبی که رقم خورد نتوانستیم عنوان 

قهرمانی کسب کنیم.

این توقع دائمی برای کسب پیروزی توسط س
تــو در میان هزینه های گــزاف رقیبان چه 
تاثیری بر روی سرنوشتت در تاتنهام داشت؟

وقتی در ســال ۲01۴ به تاتنهام آمدم، تیم های 
رقیب خرج زیادی برای پیشــرفت تیم هایشان 
انجام مــی دادند؛ اما شــرایط برای مــا اندکی 
متفاوت تر بود. ما باید خود را مانند گذشته دور 
تاتنهام دوباره به یــک مدعی تبدیل می کردیم 
و حضور ثابت در لیگ قهرمانان می رســیدیم و 
در عین حال هویت و فلســفه جدیدی نیز برای 
کارمان می ســاختیم تا طرفداران به آن افتخار 
کنند. ما زیرســاخت مناســبی بــرای انجام این 
کار داشــتیم اما در نهایت بایــد عنوان قهرمانی 
برای نشان دادن پیشــرفتمان نشان می دادیم، 
مثلا قهرمانی در لیگ برتــر انگلیس یا قهرمانی 
در اروپــا که ما به همه آن ها نزدیک شــدیم اما 
موفق نبودیم. به نظرم این باشــگاه و بازیکنانش 
لایق کسب عنوان قهرمانی بودند اما حتی بدون 
آن نیــز ماجراجویی لذت بخشــی را با یکدیگر 

گذراندیم.

مهاجم محبوب قرمزپوشان پایتخت در استوری اینستاگرامی 
خود به تایید شــدن رای کنفدراســیون فوتبال آسیا در 
خصوص محرومیتش واکنش نشان داد. عیسی آل کثیر که 
به خاطر شادی بعد از گل جنجالی اش در دیدار یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا به مدت ۶ ماه محروم 
شده، شاهد رد شــدن حکم فرجام خواهی اش بود. او در 
استوری اش در همین رابطه نوشت: »خدایا به کدامین گناه 

بهترین روزای زندگیم داره جلوی چشمام  پر پر میشه«

اســطوره فوتبال ایران بعد از عمل جراحی جدیدش عکسی از 
خود در اینستاگرامش منتشــر کرد. احمدرضا عابدزاده که به 
خاطر درد کهنه زانوهایش، دوباره زیر تیغ جراحی رفت عکسی 
بعد از این عمل موفقیت آمیز منتشــر کــرد و در آن از دکتر 
کیهان دکتر جراحش و کادر درمان بیمارســتان آرمان تهران 
تشکر کرد. این پست بیش از ۲۲0 هزار بار لایک شد و حدود ۹ 
هزار نفر نیز در کامنت هایشان برای عقاب آسیا آرزوی سلامتی 

کردند.

احمدرضا عابدزادهعیسی آل کثیر
کاپیتــان تیم تاتنهام بعد از گلزنی دوبــاره در لباس این 
باشگاه و رسیدن به رکوردی چشمگیر در توئیترش به آن 
واکنش نشان داد. هری کین در بازی پنجشنبه شب اسپرز 
در لیگ اروپا مقابل لودوگورتس یکی از گل های تیمش 
را به ثمر رساند تا دویستمین گل خود را در لباس سفید 
این تیم زده باشد. کین در توئیتش از شب افتخارآمیز خود 
در رســیدن به این رکورد گفته و قول داده که گل های 

بیشتری از او در راه است.

هافبک پرسپولیس که مدتی قبل به ویروس کرونا مبتلا شده 
بــود، خبرهای ضد و نقیضی در خصــوص امکان بازی اش در 
مسابقه دیروز مقابل سایپا مطرح شد که البته به بازی نرسید. 
خود سیامک نعمتی قبل از بازی دیروز در  استوری ایسنتاگرمی 
اش در این رابطه نوشت: »تست اولم مشکوک به کرونا شد اما 
دوباره تســت دادم و خداروشکر هر دو دفعه منفی اعلام شد. 

ممنون از همه که پیگیر وضعیتم بودند.«

سیامک نعمتیهری کین

دلیل چرخش از استقلال به سایپا

مسلمان: نمی خواستم دل پرسپولیسی ها بشکند

ضد  حمله

مجوز باز شدن پنجره نقل و انتقالاتی استقلال 
صادر شد

ورزش: با اعلام وکیل وینفرد شــفر مبنی بر دریافت مطالبات موکلش 
پنجره نقل و انتقالاتی این باشگاه باز خواهد شد. با اعلام باشگاه استقلال،، 
وکیل وینفرد شفر با ارسال نامه ای  رسمی به باشگاه استقلال تأیید کرد 
که کل مبلغ طلب شفر به حسابش واریز شده است. به این ترتیب مجوز 

پنجره نقل و انتقالتی باشگاه استقلال صادر شد.

نقش خداداد در شهرخودرو چیست؟
ورزش: مهــدی رحمتی در نشســت خبری پیش از دیدار شــهرخودرو و 
ماشین سازی از خداداد به طور ویژه تشکر کرد و گفت: از مردم خوب مشهد 
تشکر می کنم که از من حمایت کردند و فکر نمی کردم این اتفاق در زندگی 
من بیفتد و چنین بازخوردی داشته باشد.از همه مربیانی که در دوران فوتبالم 
برای من زحمت کشیدند و همچنین مربیان سابق شهرخودرو رخصت می 
گیرم. تشــکر ویژه ای از خداداد عزیزی دارم که در این چند وقت کنار من و 
تیم بودند و حمایت کردند و امیدوارم لیگ را پرقدرت شــروع کنیم و نتایج 

خوبی بگیریم.

علیرضا مرزبان در راه ایران
ورزش: علیرضا مرزبان، مربی ایرانی ساکن آلمان که مدتی پیش قراردادی 
برای همکاری با سپاهان از راه دور امضا کرده بود برای حضور روی نیمکت 
این تیم راهی ایران شــد. مرزبان با قراردادن تصویری در صفحه شــخصی 
خودش از ســفر به ایران خبر داد و به زودی به کادرفنی ســپاهان ملحق 
می شود. قرار است مرزبان به کرمان و پس از آن به سیرجان سفر کند و در 

بازی مقابل گل گهر روی نیمکت این تیم خواهد نشست.

۶ کرونایی در لیگ برتر
ورزش: دکتر زهره هراتیان سخنگوی ستاد مبارزه با کرونا در فوتبال ضمن 
اعلام اخذ تست کرونا از بازیکنان تیم های لیگ برتر در فاصله 7۲ ساعت تا 
برگزاری مسابقاتشان، خبر داد که از 7۳۲ نمونه اخذ شده PCR از 1۵ تیم 
لیگ برتری )به جز پیکان که بازی این تیم مقابل صنعت نفت لغو شــده( 
تست ۶ بازیکن مثبت اعلام شــد. وی همچنین عنوان کرد: هر ۶ بازیکن 
بلافاصله توســط پزشکان تیم ها در قرنطینه خانگی قرار گرفته و وضعیت 
آنها توسط ســتاد مبارزه با کرونا در فوتبال رصد خواهد شد. اسامی این ۶ 
بازیکن جهت کنترل بیشــتر به شکل محرمانه در اختیار ناظران بازی قرار 
گرفته اســت. هراتیان افزود: در همه بازی ها ناظران سلامت ستاد مبارزه با 
کرونا در فوتبال حضور خواهند داشت و طبق دستورالعمل مسائل بهداشتی 

را رصد خواهند کرد.

کریم انصاری فرد دوباره در لیست تیم ملی 
ورزش: باشــگاه آ.آک یونان از دعوت کریم انصاری فرد به تیم ملی فوتبال 
ایران خبر داد.این خبر از آنجا رسانه ای شده که باشگاه آاک اقدام به انتشار 

خبر سفر این بازیکن و حضور وی در اردو کرده است. 

امتیاز لیگ یک از داماش پس گرفته شد 
ورزش: پــس از اعلام کمیته تعیین وضعیت فدراســیون فوتبال مبنی بر 
بازگشت امتیاز لیگ یکی کارون اروند خرمشهر از باشگاه داماش گیلان به 
خوزستان و اعتراض باشگاه داماش نسبت به رای صادره و تجدیدنظرخواهی 
در خصوص این رای از سوی کمیته استیناف، در نهایت رای به سود باشگاه 
اروند خرمشهر اعلام شد.باشــگاه داماش گیلان در مدت زمانی که باشگاه 
خرمشهری امتیاز لیگ یکی خود را به آن واگذار کرده بود، به تعهدات مالی 

خود عمل نکرد.

حمیداوی:
 از استقلال پیشنهاد مدیر عاملی داشتم!

ورزش:  فرهاد حمیداوی مالک شهرخودرو در گفت وگویی که با رادیو ایران 
داشت اعلام کرد که پس از برکناری احمد سعادتمند از مدیرعاملی استقلال، 
برای حضور وی بر روی صندلی مدیریت آبی پوشــان، تماس هایی صورت 
گرفته شده است. حمیداوی گفت: من فکر می کنم اکنون برای تیم های 
شــهرخودرو و استقلال شرایط خوبی نباشد و پرداختن به این سوال باعث 
به حاشــیه رفتن تیم ها می شود. بله، حقیقتا به من پیشنهاد مدیرعاملی 
استقلال شده بود ولی نتیجه گرفتن شهرخودرو و وظیفه خدمت به استان 
خراسان به گردن ماست ولی اکنون فقط بر روی نتیجه گیری شهرخودرو 

تمرکز داریم.

گل گهر، استقلال شماره 2 لیگ برتر! 
ورزش: تیم امیرقلعه نویی مانند روزهایی که در سپاهان تمریناتش را زودتر 
از سایر تیم ها آغاز می کرد، تمریناتش را در کمپ الیاف شهریار آغاز کرد 
و رفته رفته بازیکنان جدیدی به جمع آنها اضافه شدند؛ بازیکنانی که هفت  
نفر از آنها ســابقه عضویت در اســتقلال را دارند و توجه هواداران استقلال 
را به این تیم بیشــتر خواهد کرد.گادمین منشا-  محسن کریمی-  آرمین 
سهرابیان-  بهنام برزای-  میلاد زکی پور-  امیرحسین کارگر-  محمدرضا 

داوری بازیکنانی هستند که سابقه بازی در استقلال را دارند.

گزارش ویژه

منهای فوتبال

هفته هشتم لیگ برتر انگلیس
اورتون - منچستریونایتد

    شنبه 17 آبان - 1۶:00 از شبکه ورزش
هفته اول لیگ برتر ایران

استقلال - مس رفسنجان
    شنبه 17 آبان - 1۶:00 از شبکه سه

هفته اول لیگ برتر ایران
شهرخودرو - ماشین سازی تبریز

    شنبه 17 آبان - 1۶:00 از شبکه خراسان رضوی

هفته نهم لالیگا  اسپانیا
بارسلونا - رئال بتیس

    شنبه 17 آبان - 15:45 از شبکه ورزش

هفته هفتم بوندسلیگای آلمان
دورتموند - بایرن مونیخ

    شنبه 17 آبان - 21:00 از شبکه سه

ورزش در سیما

خانه نشینی المپین های تیراندازی 
ورزش: از بهمن ۹۸ با شــیوع کرونا در ایران ملی پوشان تیراندازی 
خانه نشین شدند و تمریناتشان را از خانه دنبال می کردند تا اوضاع 
بهتر شــود. ســرمربی تیم ملی تفنگ با تلاش و با درخواست آغاز 
اردوها توانست تمرینات تیم ملی را از خرداد استارت بزند تا المپین ها 
بتوانند در شرایط بهتری تمریناتشان را دنبال کرده و برای المپیک 

آماده شوند.
ملی پوشان تیراندازی در شــرایط کمبود فشنگ و ساچمه، به روز 
نبودن سلاح ها، نبود مسابقه داخلی و خارجی و سخت بودن شرایط 
تمرینــات به دلیل ویروس کرونا تمرینــات را دنبال می کردند و تا 
حدودی به شرایط متعادل رسیده بودند.البته این آرامش در تمرینات 
زمان زیادی طول نکشید و با اتمام قرارداد سرمربی تیم ملی تفنگ 
مشکلات دوچندان شد. الهام هاشمی تنها تا المپیک یعنی تا مرداد 
۹۹ با تیم ملی تفنگ قرارداد داشــت. در حالی که در بســیاری از 
رشته ها با وجود ۴ المپین موضوع تمدید قرارداد سرمربی به راحتی 
انجام می شــود ولی در تیراندازی به دلیل ناتوانی فدراسیون در حل 
آن، این موضوع تبدیل به یک معضل بزرگ شد تا جایی که برای حل 
آن پای وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک نیز به این موضوع باز شد.
البته گویا پادرمیانی مسئولان وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 
هم کارســاز نشده و همچنان ملی پوشــان تفنگ در خانه هستند. 
المپین های تیراندازی در سرتاسر جهان با داشتن بهترین امکانات 
در حال تمرین و آماده ســازی خود برای حضور در المپیک هستند 
ولی ملی پوشان ایرانی همچنان برای رفع اولین نیاز خود که داشتن 

سرمربی است باید خانه نشین باشند.
الهام هاشمی که روزی در همین رشته پا به بازیهای آسیایی گذاشته 
به همه مشکلات و کمبودها آگاه است. تنها خواسته اش برای تمدید 
قرارداد رفع کمبود مهمات و مشــکلات فنی موجود در اردوی تیم 
ملی است اما هنوز مشخص نیست که چرا فدراسیون تیراندازی برای 
رفع مشکلات نمی خواهد راه چاره بیاندیشد.تیراندازی ایران همیشه 
به دلیل تحریم ها با کمبود فشنگ و ساچمه روبه رو بوده است ولی 
در همه این سال ها مسئولان راهی برای رفع کمبودها پیدا کرده اند. 
در حال حاضر هم هر چند به دلیل کرونا مشکلات دو چندان شده 
اما قطعا فدراســیون تیراندازی باید بتواند برای رفع نیازهای اولیه 

ملی پوشانش راه چاره ای بیاندیشد.
امید اســت علی دادگر رئیس فدراسیون تیراندازی درکنار تلاشش 
برای ارتقاء رشته اهداف پروازی فکری هم به حال تیم ملی تفنگ که 
رشته المپیکی است کند تا ملی پوشان بیش از این سردرگم نباشند 
و با آرامش برای کسب مدال المپیک تمرین کنند. تیراندازی ایران ۶ 
سهمیه المپیک دارد و انتظار جامعه ورزش کسب اولین مدال توسط 
این رشته در المپیک است. باید دید دادگر با برنامه ریزی درست در 
مدیریت مسائل آیا می تواند زمینه کسب مدال المپیک را فراهم کند؟

70 کشور در رقابت های کشتی قهرمانی جهان
ورزش: رئیس فدراســیون کشــتی روســیه با تاکید بر برگزاری 
رقابت های جهانی صربستان، گفت: بیش از 70 کشور برای حضور در 

رقابت های کشتی قهرمانی جهان اعلام آمادگی کرده اند.
میخاییل مامیاشــویلی رئیس فدراسیون کشتی روسیه در این باره، 
گفت: تصمیم آمریــکا و ژاپن را برای انصراف از رقابت های جهانی 
صربستان درک می کنم، چرا که در پی مشکلات موجود این تصمیم 

اتخاذ شده است و همه با این تصمیم با منطق برخورد می کنند.
رئیس فدراسیون کشتی روسیه تصریح کرد: البته حضور تعدادی از 
بزرگان کشتی جهان در این رقابت ها جالب توجه است. ما نیز تمام 
تلاش خود را برای حضور در این رقابت ها انجام می دهیم و فکر می 
کنم این اقدام درستی است. با انجام تمامی اقدامات لازم می توانیم 
شاهد برگزاری رقابت های خوبی باشیم و همه از اقامتشان رضایت 

داشته باشند.

 اعتراض سرمربی تیم بسکتبال سینام 
به باخت فنی در لیگ

ایسنا: لیگ برتر بسکتبال زنان در دو گروه و به صورت متمرکز آغاز 
شــده است. در روز نخست از دیدارهای گروه اول قرار بود سه بازی 
برگزار شــود اما دو تیم سینام مشهد و پاز تهران هر کدام ۴ بازیکن 
مبتلا به کرونا داشتند که موجب لغو مسابقه آن ها شد و فدراسیون 

باخت فنی این دو تیم را اعلام کرد.
سمانه سقا، سرمربی تیم سینام مشهد به اعلام باخت فنی این تیم 
اعتراض کرد و گفت: فدراســیون به ما اعــلام کرده بود که اگر ۳0 
درصد تیم به کرونا مبتلا شده باشند، بازی به تعویق می افتد، بنابراین 
منتظر بودیم که کمیته پزشــکی  فدراسیون نتیجه را رسما اعلام 
کند اما روز قبل پیام دادند که بازی طبق روال قبل برگزار می شود.

او افزود: اگر این کار غیرقانونی باشــد از حق خودمان نمی گذریم. 
فدراسیون می گوید تقصیر ما نبوده و مربوط به کمیته پزشکی است، 
به هر حال فرقی نمی کند و هر کسی خلاف قانون عمل کرده باشد 
باید پاســخگو باشــد چون ۳0 درصد تیم ما به کرونا مبتلا شده و 

بازی ها باید به تعویق می افتاد.

 سایه سنگین ویروس کرونا 
بر کادرفنی کشتی آزاد!

ورزش: غیبت غلامرضا محمدی ســرمربی تیم ملی کشتی آزاد و 
همچنین عباس حاج کناری و مهدی تقوی دو مربی دیگر تیم ملی 
در سالن مسابقات انتخابی، شائبه های فراوانی را در خصوص ابتلای 
این نفرات به کرونا به وجود آورد که این مسئله در نهایت مورد تأیید 

قرار گرفت.
به هر حال با معرفی نفرات برتر رقابتهای انتخابی تیم ملی کشتی 
آزاد برای حضور در مســابقات جهانی و صدور مجوز حضور در اردو 
بــرای این نفرات، تکلیف اعضای کادر فنی تیم ملی برای حضور در 
اردوی آماده سازی هم مشخص است و بدین ترتیب فعلاً خبری از 
غلامرضا محمدی، عباس حاج کناری و مهدی تقوی در کنار دیگر 

اردونشینان نخواهد بود.
البته این شائبه همچنان مطرح بود که با ابتلای این سه عضو کادر 
فنی به کرونا ممکن اســت پیش از این دیگر آزادکاران اردونشین را 
هم درگیر شده باشند که خوشبختانه این چنین نبود. البته اطمینان 
خاطر متولیان فدراسیون کشتی در این خصوص از آنجایی به وجود 
آمد که تست کرونای آزادکاران حاضر در رقابتهای انتخابی و نفرات 

دعوت شده به اردو با نتیجه منفی همراه بود.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

 درباره واقعیتی که
 در پس سیاست های موسیقایی جریان دارد

درخت های خشک و برگ و بار دروغین
این یادداشــت، نقدی بر جشنواره موســیقی نواحی )که چند روز پیش در 
کرمان به ســیزدهمین دوره خود پایان داد( نیســت؛ چه این جشنواره هم 
مثل جشــنواره ملی موســیقی جوان، به هر حال چراغی است که در شب 
تیره موســیقی، روشن مانده و همین هم مرهون مرارت های بسیاری است. 
این یادداشــت اگر نقدی داشته باشد، متوجه سیاست های کلانی است که 
دهه هاســت به خرده فرهنگ های نواحی و به ویژه موسیقی شان آسیب زده 
است؛ سیاست هایی که عامدانه کوشیده این سیستم های زنده را به اقلامی 
ویترینی تبدیل کند و بعید است این همه کارشناس و مقام مسئول ندانند 

ویترینی کردن یک مؤلفه فرهنگی، یعنی کشتن آن. 
واقعیت آنکه موسیقی هر منطقه، آینه ای است که می توان در آن، جهان بینی 
مردم آن منطقه را به تماشــا نشست. موسیقی نواحی )و موسیقی مقامی( 
حافظه جمعی مردم هم هست و اگر آن را درختی تناور بدانیم، ریشه های این 
درخت، حضور هنرمندان در دل جامعه و بودن در کنار مردم است. نغمه های 
مختلف موسیقی نواحی و مقام های موسیقی مقامی، از همین رهگذر شکل 
گرفته اند. امیر عادلی مثل امیرعلیشیرنوایی حاکم می شده و در آبادی ملک، 
می کوشیده؛ هنرمند موسیقی مقامی هم برایش مقامی می ساخته و نامش 
را ماندگار می کرده. یا ســردار عیوض خان جلالی در مقابل دشمن مقاومت 
می کرده و جانش را بر سر آب و خاکش فدا می کرده و بخشی ها برایش مقامی 
می ســاخته اند تا یاد و نام او در حافظه جمعی بماند. چرخ موسیقی نواحی 
همیشه بر همین پاشنه چرخیده است؛ حالا اما در روز و روزگار ما، دانسته و 

ندانسته ماجرا دارد عوض می شود. 
ما به لطف سیاست های مثلاً فرهنگی که بعید است ندانسته اعمال شده باشد 
و تداوم یافته باشد، فرصت حضور هنرمندان موسیقی نواحی را در جمع مردم، 
هم از مردم دریغ کرده ایم و هم از هنرمندها و در کنار آن انواع جشــنواره ها 
را قطار کرده ایم تا مسئله آن قدرها نگران کننده به نظر نیاید. هنرمند و جامعه 
در روزگار ما مثل مادر و فرزندی شده اند که بینشان جدایی افتاده است. نه 
مادر می تواند به فرزندش برســد و  تر و خشکش کند و نه فرزند، مادرش را 
می شناسد. سیاست های فرهنگی مشخصاً در روزگار ما دارد ریشه هنر را که 
تنفس در هوای جامعه است، قطع می کند؛ لاجرم، هنرمند موسیقی نواحی 
به جای آنکه نگاهش به مردم باشد، به مسئولان دولتی است. وقتی خواننده 
و نوازنده موسیقی نواحی فقط در جشنواره ها ارج و قربی دارد و فقط در این 
جشنواره هاست که فرصت دارد دوتاری بزند و آوازی بخواند تا هم هنرش را 
ارائه کند و هم چرخ زندگی اش را بچرخاند، طبیعی است نگاهش از جامعه 

گرفته شده و به پسند مسئولان دوخته  شود.
از این همه کارشناس و مقام مسئول که سر در پی راه اندازی جشنواره های 
متعدد دارند باید پرسید تا امروز برای حضور بی واسطه موسیقی نواحی در 

میان مردم چه کرده اند؟
در این میان نخستین نشانه موفقیت این سیاست ها، ایستایی هنرهای آیینی 
اســت. هنر موسیقی نواحی، با سیاست های نادرست فرهنگی، در روزگار ما 
دارد دچار ایســتایی می شود. اینکه دلخوش باشیم در روزگار ما هنوز مقام 
اشترخجو، پرش جل، جمشیدی، سرحدی، گرایلی و شاختایی اجرا می شود، 
فقط بخشــی از ماجراست. بخش مهم تر آن است که در روزگار ما این هنر 

چقدر توانسته پویا بماند؟
ما در 50 سال اخیر، تحولات اجتماعی عظیمی را تجربه کرده ایم اما هیچ یک 
از آن ها نتوانسته در موسیقی نواحی، نمودی چشمگیر پیدا کند. این اتفاق 
برای دغدغه مندان حقیقی فرهنگ نگران کننده نیست؟ اینکه نوه نظرمحمد 
سلیمانی تنها همان مقام هایی را اجرا کند که مرحوم پدربزرگش اجرا می کرده 
یا پسر حاج قربان همان داستانی را بخواند که مرحوم پدرش، نگران کننده 

نیست؟
موســیقی نواحی در روزگار مــا دارد از پویایی می افتــد و ما همچنان به 
جشنواره ها دلخوشیم. به دیگر سخن، جشنواره ها پشت به پشت داده اند تا 
ما نتوانیم واقعیت ملموســی را که در پس این نمایش ها دارد اتفاق می افتد 
ببینیم.  نه اینکه فکر کنیم نســل هنرمندان معاصر، از هنرمندان پیشین 
چیزی کم دارند؛ نه اصلاً. هنوز هم اگر امیدی به بقای هنرهای کهن آیینی 
باشد، به دست همین نسل جوان است؛ مشکل اما در مدیران دولتی و همین 
جشنواره هاست. مشکل، در همین سیاست های مثلاً فرهنگی است که دارد 
همه داشــته های غنی و کارآمد خرده فرهنگ  ها را به اشیائی موزه ای تبدیل 
می کند تا بعد، ســر فرصت، جای خالــی آن نظامات فرهنگی را با فرهنگ 
خودخواســته پر کند.  در این میان اگر روزنه امیدی باشد، باز هم به دست 
هنرمندهاست تا هم خودشان و هم جامعه را از این بیماری خاموش برهانند. 
هنرمند باید در سپهر هنرمندی خود به این درک برسد که اگر توانست برای 
مردم اثری عرضه کند، زنده اســت والا هنرش محکوم به فناست. درختی 
که زنده اســت، شکوفه می زند، برگ و بار می دهد و میوه می آورد والا چوب 
خشکی است که بهار و تابستان و پاییز و زمستان، یکی است. حالا بگذار این 

چوب خشک را با هزار برگ و بار دروغین، آذین کرده باشند.

 ادب و هنر/جــواد شــیخ الاســامی  
»عاشقانه ای برای 16 ساله ها« روایت شخصیت 
دختــری نوجوان اســت. دختری کــه تمام 
تلاشــش را به کار می بندد تــا در زندگی اول 
باشد. در شــانزدهمین بهار عمرش حادثه ای 
رخ می دهد و او را در رســیدن به خواسته اش 
کمک می کند. انفجاری که در سال 1387 در 
حسینیه سیدالشهدای شیراز رخ داد، نقطه اوج 

زندگی او را رقم زد.
شهید راضیه کشــاورز 11 شهریور 1371 در 
ظهر گرم تابســتانی همزمان با نوای ملکوتی 
اذان ظهر در مرودشــت شــیراز به دنیا آمد. 
والدینش به خاطــر ارادتی که به خانم فاطمه 
زهرا)س( داشتند نام راضیه را برایش برگزیدند. 
روزها یکی پس از دیگری ســپری می شدند. 
راضیه بزرگ تر می شــد و با وجودش شــور و 
نشــاط مضاعفی به خانه می بخشید. از همان 
کودکی روحیه ای شــاداب و پرشــور و نشاط 
داشــت و لطافت و مهربانــی اش به وضوح در 
برخورد با اطرافیان آشکار بود. راضیه تا پیش 
از بهار 16 سالگی اش موقعیت های چشمگیری 
را در زمینــه ورزش کاراته، مســابقات قرآن و 

درس و تحصیل کسب کرد. 
شــامگاه بیســت و چهارم فروردین 1387 در 
»حسینیه سیدالشهدا« شیراز وابسته به کانون 
فرهنگی رهپویان وصــال در میانه عزاداری و 
آن زمان که نغمه »بــی تو ای صاحب زمان« 
مداح فضای حسینیه را عطرآگین کرده بود در 
چشم برهم زدنی انفجاری مهیب، حسینیه را 
زیرورو کرد و 14 نفر از بهترین ها و پاکان این 
شهر که در میان آن ها دو دختر و دو پسربچه 
نیز بودند، بر دل بی ریا و پاکشــان نظر شد و 

پسند یار شدند.
 کتــاب »عاشــقانه ای برای 16 ســاله ها« که 
توسط نشــر »شــهید کاظمی« منتشر شده 
است، به زندگی این شهید نوجوان می پردازد. 
برای آشنایی بیشتر با این اثر به سراغ سعیده 
سادات اکبری، نویسنده 
تا  رفته ایم  کتــاب  این 
نوشتن  و چون  از چند 
این کتاب و شــخصیت 
کشاورز  راضیه  شــهید 
بپرســیم. این گفت وگو 

را می خوانید.

 چه شد که به ســمت نوشتن زندگی س
شهید راضیه کشاورز رفتید؟

 مدت زیادی از شــهادت رفقای هم هیئتی مان 
نگذشته بود که با دوستانمان در واحد شهدای 
کانون تصمیم گرفتیم زندگی نامه 14 شــهید 
این فاجعه را به صورت کتــاب درآوریم تا هم 
به مخاطب نوجوان و جــوان الگویی از جنس 
خودش معرفی کنیم و هم اینکه شــاید کمی 
بتوانیم از دِینی که همیشه از شهدا بر گردنمان 
بوده و هســت بکاهیم. از آنجا کــه دو تن از 
شــهدا دختر بودند و ما هم در واحد شهدای 

خواهران مشغول بودیم، تصمیم گرفتیم کار را 
با جمع آوری خاطرات آن ها شروع کنیم. برای 
شروع کار قرعه به نام شــهید راضیه کشاورز 
افتاد و با او بســم الله را گفتیم. راضیه 16 سال 
بیشتر نداشــت که به فیض شهادت نائل آمد 
به همین دلیل می توانست الگوی خوبی برای 
همسن و سالانش باشد و راه را برایشان هموار 

و روشن کند.
اگرچــه در این مدت دقــت نظر زیادی صرف 
شد تا فقط حقیقت از شــهید بازگو شود و از 
او انســانی خیالی ساخته نشــود، اما همیشه 
معتقد بوده ام تا خود شهید اذن ندهد، کار جلو 
نمی رود. حالا پس از گذشــت 10 سال از آن 
اتفاق به مدد خود شــهید فرصتی فراهم شد 
تا زندگی او برای معرفی به نســلی که فراوان 
از او دارد، به چاپ برســد و چون »راضیه« از 
جنس خودمان بود، خواستیم نخستین قدم را 

با نوشتن زندگی ایشان برداریم.

 نخستین تجربه کتاب چطور بود؟ چه س
ســختی ها و چالش هایی داشت؟ تحقیق 

درباره اثر را هم خودتان انجام دادید؟
 بله. مــن همه این هــا را خودم انجــام دادم. 
گفت وگو با خانم کشــاورز را خودم انجام دادم 
و کتــاب را هم خودم می نوشــتم. درباره طرح 
ســؤال ها هم مشکلی نداشــتم و پرسش ها را 
خودم طرح می کردم. اطلاعاتی درباره شهدا را 
همان اول که بچه ها شهید شدند تهیه کردیم، 
اما در کار وقفه ای افتاد. ســال 92 دوباره شروع 

به تکمیــل اطلاعات کردیم و داشــته های ما 
درباره شهدا کامل تر شد. پس از این جمع آوری 
اطلاعات و محتوا هم باز فاصله ای افتاد تا زمانی 
که شروع به نوشتن این اثر کردم. در گفت وگو ها 
به جزئی ترین مســائل اشاره شــده بود و این 

موضوع در نوشتن اثر به من کمک کرد. 
 فکر می کنید این کتاب برای کســانی س

که آن را نخوانده اند چه جذابیتی دارد؟
پیش از پاســخ به پرسش شــما بگویم کتاب 
به صورت زندگی نامه داستانی است از شهیدی 
که بین ما می زیســته و در کنار ما راه می رفته 
و در بین ما بوده است. دختر شهیدی از نسل 
چهارم انقــلاب، نوجوانی کــه انقلاب، جنگ 
و شــهدا را ندیده ولی چنــان زندگی کرد که 
توفیق شهادت در راه امام زمانش را پیدا کرد. 
از همــان اول که این کتاب را نوشــتم معتقد 
بــودم راضیه بــا نوجوان های امــروزی خیلی 
فــرق نمی کرد. من به هیــچ وجه نمی خواهم 
بگویم او خیلی مقدس بــود اتفاقاً مثل خیلی 
از نوجوان های دیگر فکر و زندگی می کرد. تنها 
تفاوتش این بود که وقتی متوجه اشــتباه های 
زندگی اش  می شــد، آن را می پذیرفت و سعی 

می کرد آن را اصلاح کند. 
البته نباید از نقطه عطف زندگی اش هم گذشت 
و آن آشنایی با شخصی است که مسیر را برای 
او مشخص می کند. محبت شهید راضیه به امام 
زمان)عج( ریشه دار بوده است. این حس الفت 
در خاطرات راضیه است که در کلاس پنجم یک 
 چله دعای عهد می گیرد آن هم بدون اینکه کسی 

بفهمد. 
ظاهراً از روی یک تقویم که در خانه داشتند 
این الگوگیری را انجام می دهد. وقتی چله اش 
تمام می شــود از مــادرش می خواهــد به او 
پولی بدهد تا شــیرینی بخرد کــه در نتیجه 

اصرار مادرش برای دلیل خرید این شــیرینی 
می گوید: »باشــه میگم، ولی شرطش اینه که 
بین خودمان بمونــه«. یعنی حتی خانواده او 
پس از شــهادتش متوجه می شوند او نذر چله 
دعای عهد داشته است و این راز بین خودش 
و مــادرش باقــی می ماند. محبــت راضیه به 
امام زمان)عج( در ســن 15 سالگی جهت دار 
می شــود و این به نظرم یکی از جذابیت های 
زندگی شهید اســت. من هم سعی نکردم از 
راضیه یــک آدم مقدس و دور از دســترس 
بســازم، چون اصلًا به چنیــن چیزی معتقد 
نیســتم. این انس و الفت برای همه ما در آن 
سنین که سنین بیداری فطری انسان هاست 
رخ می دهد و اگر انسان در مسیر درست قرار 
بگیــرد، این حس رشــد می کند. شــهدا هم 
مثــل آدم های معمولی بودنــد اما نقاط قوت  
شخصیتشان را تقویت کردند. از این نظر فکر 
می کنــم راضیه می تواند الگــوی خوبی برای 
نوجوان ها و جوان های ما باشــد. البته کتاب 
فقط مناســب نوجوان ها و جوان ها نیســت و 

برای همه گروه های سنی خواندنی است. 

 بــا توجه به اینکه »راضیه« دوســت س
شما بود زمان نوشــتن کتاب چه حسی 

داشتید؟ 
 فقط خــدا می دانــد چقدر عذاب آور اســت 
بخواهی قطعه هــای بــدن و قطره های خون 
دوســت شــهیدت را که همین چنــد ثانیه 
پیش در کنارت نشســته بود و بــر فراق امام 
حی و زنده می گریســت حالا بــر در و دیوار 
حســینیه نظاره گر باشی. حالا اما میان او و تو 
فاصله ای است که پرُ نمی شود مگر آنکه تو هم 
شهید شــوی؛ فاصله ای که او و جایگاهش را 

دست نیافتنی کرده است. 

 چرا اسم »عاشقانه ای برای 16 ساله ها« س
را انتخاب کردید؟

 انتخاب این نام برمی گردد به محبتش به امام 
زمان و عشــقی که به حضرت داشت. در زمانه 
ما عشــق ها دم دستی و زمینی است به همین 
دلیل خواستم از یک زاویه جدید به عشق نگاه 
کرده باشم که اگر یک نفر به امام زمانش عشق 
و محبت داشــته باشد، این محبت می تواند به 
رشــد او جهت بدهد و این برای راضیه اتفاق 

افتاد.

 برای دیگر شهدای حسینیه شیراز هم س
کتاب تهیه خواهید کرد؟

 درباره دیگر شهدا هم پیگیر هستیم ولی هنوز 
شروع نکرده ایم؛ چرا که خانواده بعضی از شهدا 
بیماری دارنــد و نمی توانند به خوبی همراهی 
کنند و یا پدر و مادر یکی از شهدا فوت کرده اند 
و در کل به دلایل مختلف هنوز نتوانســته ایم 
کار را شــروع کنیم، اما قصد داریم برای دیگر 
شــهدای انفجار حسینیه شیراز هم کتاب تهیه 

کنیم که امیدوارم به زودی میسر شود.

برشی از کتاب

نرگسباحرفهاییکهازراضیه
تقلب بودن حقالناس مورد در
انجام متقاعدشده بود، شنیده
به گناه و است اشتباه کار این
این حسابمیآید.راضیهروی
و است حساس خیلی مسئله
اینحساسیترابهنرگسهم
منتقلمیکند.اوهمبهتبعیت
این بحث وقت هر راضیه از
میشود، داغ سرکلاس موضوع
این در را بچهها میکند سعی
زمینهتوجیهکندتابیخودکسی
توقعرساندنتقلبازطرفاو
از امروزیکی باشد. رانداشته
همانروزهاییاستکهعدهای
ازبچههابهخاطرامتحانسخت
به دست حتماً شناسی زیست
چینش میشوند. تقلب دامن
صندلیهادرکلاسطوریاست
کهراضیهدرردیفاولونرگس
قرار هم از دور کلاس آخر

گرفتهاند

کمرنگ ماندن »عشق« در داستان فاخر ایرانی
 کامران پارسی نژاد/ نویسنده و منتقد عشق جزو مقولاتی است که قدمتی 
کهن به قد و اندازه تاریخ بشری دارد. بسیاری از صاحبنظران از افلاطون گرفته 
تا اریک فروم در خصوص ماهیت عشــق و نقش آفرینی هایش در تاریخ بشــری 
نظریه هــای گوناگونی مطرح کرده اند. در میان گونه های قابل تعمق نظریه هایی 
که درصدد توصیف عشق برآمده اند، نظریه های روان شناسی، فلسفی و عرفانی از 
اعتبار زیادی برخوردارند. در این خصوص حتی جریان ها و نحله های فکری نیز 
صحبت کرده اند. براساس باور روان شناسان، عشق اصیل رفتاری سالم و منطقی 
تلقی می شود. فروم بر این باور است که راز سعادت بشری در عشق نهفته است. 
اوعشــق را یک استعداد درونی و فطری می داند، با وجود اینکه بیشتر مردم فکر 
می کنند علت عشق تنها و تنها بر نقش آفرینی عاشق و معشوق خلاصه می شود، 
عشــق گونه های دیگر و مرتبت های گوناگونی دارد. فروم عشــق را به پنج گونه 
عشق برادرانه، عشق مادرانه، عشق میان زن و مرد، عشق به خود وعشق به خدا 
تقســیم کرده اســت. در زمینه ارادی و غیرارادی بودن عشق نیز نظرات ضد و 
نقیضی وجود دارد. عشق در عالم عرفان و دین نیز برای خود جایگاه خاصی دارد. 
عشق خداوند به معبود و عاشقی انسان به معبود و فرستادگانش از مقولات جذاب 
و ارزشمند به حساب می آید. با تمامی این تفاسیر، انواع عشق های ناب و گناه آلود 
همواره در گذر تاریخ دستمایه خوبی برای شکل گیری رویداد ها و درونمایه های 
داســتانی بوده اند. متأســفانه در ســال های نه چندان دور عشق در هر شکل و 
شمایلش در داستان های عامه پسند بی بضاعت و بسیار ضعیف میدان داری کرده 
و کمتر دیده شــده در رمان های جدی و معتبر به درســتی به کار گرفته شود. 

انگار با سخیف شدن عشق و از دست رفتن اعتبار و حرمتش، نویسندگان مطرح 
کشــور هم به این باور رسیده اند که مقوله عشق را به ادبیات سطحی عامه پسند 

حواله دهند و عطایش را به لقایش ببخشــند. این در حالی است که طرح عشق 
ناب و اصیل انســان به انسان، انســان به طبیعت و یا انسان به خداوند متعال... 
در دنیایی که می رود شــب همه جایش را فرا بگیرد می تواند تأثیرگذار باشد و 
بسیاری از مصائب بشری را از میان ببرد. نکته مهم و حائز اهمیت این است که 
بسیاری از نویسندگان و هنرمندان صاحبنام و ماندگار ادبیات جهان هر کدام باور 
و نظرات خود را در خصوص تمام پدیده های اجتماعی و انســان مطرح کرده اند. 
اما متأسفانه در ایران نویسندگان تنها خود را خالق داستان هایی می دانند که اگر 
به بن مایه های نهفته در آن ها هم دقت شود کمتر رد پای مباحث عمیق فلسفی، 
اجتماعی، روان شناســی و دینی را می توان یافت. نویســندگان ما اغلب خود را 
صاحب اندیشه و فکر در حوزه انسان شناسی و ساحت هستی نمی دانند و همین 
می شود که بیشتر اوقات هیچ نظر جدی و قابل تعمقی را مطرح نمی کنند. با یک 
بررسی اجمالی درباره نقطه نظرات هنرمندان در غرب می بینیم بسیاری از آنان 
چون مارک تواین، شوپنهاور، کافکا، ژان پل سارتر، آنتوان چخوف، ویکتور هوگو، 
هربر لوپور، آگاتا کریستی...درباره عشق صحبت کرده اند. اما معدود نویسندگان 
ایرانی نظرات خود را آشــکارا مطرح کرده اند. در چنین شــرایطی جای تعجب 
نیســت که ماهیت عشق به درستی در ادبیات معاصر جدی ایران مورد استفاده 
قرار نگرفته است. طبق نظر بیشتر صاحبنظران، عشق نوعی پدیده زیباشناختی 
است. بی شک طرح مقوله زیبایی شناسی در هر گستره و قلمرویی، جمله زیبا و 
حس برانگیز پیامبر اکرم)ص( را به ذهن متبادر می ســازد که خداوند زیباست و 

زیبایی را دوست دارد.

در حوالی داستان

گفت وگو با سعیده سادات اکبری، نویسنده کتاب »عاشقانه ای برای 16 ساله ها« 

دخترهاهمشهیدمیشوند...
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تازه های نشر
داستانی درباره حسرت 

چشمه: کتــاب »تو این فکرم که تمومش کنم« 
نوشــته ایان رید با ترجمه کوروش ســلیم زاده 

به تازگی منتشر شده است. 
این رمان بیش از هر چیز، داســتانی است درباره  
حسرت؛ حسرتِ حرف های نزده، کارهای نکرده، 
شــجاعت های به خرج نداده، دوســتت دارم های 
نگفته یا کم گفته، قدم های برنداشته و البته رنجِ 
زندگی با عواقبشان. نبوغ ایان رید در این است که 
چنین موضوعی را در قالب تریلری روان شناسانه 
و هیچکاکی به رشــته  تحریر درآورده، آن هم در 

نخســتین رمانش. به ســختی می توان این کتاب را به ژانر ادبی خاصی محدود 
کرد. ابتدا به نظر می رســد با داستانی کمدی ـ رمانتیک طرف  هستیم، به تدریج 
جنبه های ســوررئالی وارد داستان می شود که از توضیحشان عاجزیم، یک سوم 
پایانی داستان هم به تریلری با مایه های ترسناک بدل می شود به طوری که این 
لحن عوض کردن ها نه تنها لطمه ای به داســتان نمی زند، بلکه به نقطه  قوت آن 

بدل می شود. 
ایــن کتاب به تازگــی در 224 صفحه و با قیمت 45 هزار تومان در دســترس 

علاقه مندان به رمان قرار گرفته است. 

برای عاقه مندان به زندگی و شخصیت »ادگار آلن پو«
آفتابکاران: »پو؛ مردی که هرگز نخندید« نوشته 
پیتر آکروید با ترجمه شهاب شُکروی راهی بازار 

نشر شد.
کتاب پیش رو، با رویکرد زندگی نامه نویسی نوشته 
شــده و شــخصیت ادگار آلن پو، نویسنده مهم 
آمریکایــی را از زاویــه ای تاریخی اجتماعی مورد 
مطالعه قرار داده اســت. پو نویسنده ای است که 
قالب داستان کوتاه، علمی تخیلی و داستان پلیسی، 
مدیون کشف و شهودهای او است. پیتر آکروید در 
کتاب خود، هیچ گاه پوی نویسنده را از پوی واقعی 

جدا نکرده و به گفته ناشر نسخه فارسی کتاب، در شرح زندگی  او به همان اندازه 
که دقت به کار برده، صداقت را هم به کار گرفته است.

ادگار آلن پو زندگی غم انگیز و تراژیکی داشته است. پیتر آکروید می گوید مرگ 
زنانِ زندگی پو و همچنین کودکی نداشــته پو، از جمله عواملی بودند که سبب 

خلق داستان های سیاه و عجیب و غریب او شدند.
آلن پو با داســتان »کلاغ« به شهرت رســید و در 40 سالگی در بیماری و انزوا 

درگذشت.
این کتاب در 220 صفحه و با بهای 38 هزار تومان منتشر شده است. 

روایتی از زندگی سیدمحمدصادق دشتی
راه یــار: کتاب»آقا صادق« روایتــی از زندگی 
جهادگر شهید سیدمحمدصادق دشتی با تحقیق 

و تدوین محمدرضا حسینی، منتشر شد.
در این کتاب، هر مقطع از زندگی شهید دشتی از 
تولد تا شهادتش توسط یک یا چند راوی روایت 
شده است؛ از پدر، مادر و برادران شهید گرفته تا 
همرزمانش در جبهه های جنگ تحمیلی. در واقع 
یک سوم اول کتاب، روایت اتفاقات دوران کودکی 
شهید از جمله شرایط زندگی و جابه جایی های 
مکرر به واســطه شــغل پدر، زلزله مهیب قیر و 

کارزین، حضور در مبارزات منتهی به پیروزی انقلاب و بازداشــت چند روزه اش 
توسط ساواک است. دیگر بخش های کتاب نیز به نحوه آشنایی و ورود او به جهاد 

سازندگی و جنگ می پردازد. 
شهید دشتی از دوران کودکی با وجود سن کم به گروه مخالفان رژیم شاهنشاهي 
پیوســت. پس از پیروزی انقلاب اســلامی، براي محرومیت زدایي از سیستان و 
بلوچستان راهي این استان شد و در کنار فعالیت در کمیته کشاورزي به کارهاي 

فرهنگي و تدریس در مدرسه راهنمایي نیز پرداخت.
کتاب »آقا صادق« در 184صفحه و با قیمت 20هزار تومان منتشر شده است. 

واکنش برومند به سردیس هنرمندان در باغ هنر
ایسنا: به تازگی برخی از مسئولان 
شــهرداری و البته شــورای شهر با 
حضور در باغ هنر، سردیس تعدادی 
از هنرمندان کشورمان را در فضای 
مقابل خانه هنرمنــدان ایران نصب 
کرده انــد، اغلب این ســردیس ها 

شباهت زیادی به آن چهره هنری ندارند و بدون خواندن نام آن چهره، نمی توان 
تشخیص داد که این سردیسِ کدام هنرمند است. یکی از این سردیس ها متعلق 
به داود رشیدی است که در مقایسه با تعدادی دیگر، شاید شباهت بیشتری به 
این هنرمند دارد. احترام برومند همسر استاد رشیدی درباره نصب سردیس ها  
می گوید: نصب سردیس ها مقابل خانه هنرمندان ، رسم زیبایی است. ولی برای 
انجام چنین کاری که نیت خیری پشــت آن است و فکر و بودجه و انرژی هم 
صرف آن می شــود، باید پروسه ای درست و حرفه ای طی شود تا نتیجه ای قابل 
قبول داشــته باشد. برخی از این سردیس ها به صاحبانشان شباهتی ندارند. در 
حالیکه لازم است شخصیت آن چهره در سردیس او کاملا مشهود باشد چراکه 
هر شخصیتی ویژگی های خاصی دارد که در چهره اش نمایان است و می تواند 
نگاه، لبخند یا اخم آن چهره خاص باشد.برای اینکه ساخت سردیس ها به درستی 
رخ بدهد، ســازنده یا باید با آن چهره آشنایی و نزدیکی زیادی داشته باشد، یا 
اینکه درباره او تحقیق و پژوهش کافی انجام دهد، به بررســی آثار او بپردازد  و 
از همه مهم تر اینکه از روز نخست با خانواده یا یکی از نزدیکان آن شخصیت در 
ارتباط باشــد چون وقتی ساخت سردیس به نقطه خاصی رسید، دیگر امکان 
تغییر عمده ای در آن نیست. اواضافه می کند: نمی دانیم ساخت سردیس ها بر چه 
اساسی به مجسمه سازان سپرده می شود اما ای کاش بر اساس عُلقه، نزدیکی و 

احساس خاص آن مجسمه ساز به آن هنرمند صورت بگیرد.
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